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ACTA  DE  LA  SESSIÓ  DE   CONSTITUCIÓ  DEL  CONSELL  MUNICIPAL  DE
COOPERACIÓ, PAU I SOLIDARITAT DE L’AJUNTAMENT DE SITGES 
LEGISLATURA 2023-2027

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ

Núm: 1
Caràcter: Ordinari
Data: 13/11/2024
Hora: 18.00 h
Lloc: Centre Cultural Miramar

MEMBRES DEL CONSELL MUNICIPAL

ASSISTENTS:
Xavier Ripoll Martínez. Regidor de Drets Civils
Montserrat Garcia Rossell. ERC
Eva Martín Martínez. Sitges Grup Independent.
Josep Maria Tubau. Guanyem Sitges
José Antonio Gilabert Delgado. Vox
Liliane Felix. Women Rising for Africa
Joan Parra. Amnistia Internacional Penedès-Garraf
Joan Pere Guzmán. SETEM.
Armand Valera. Ocularis
Anna Hernàndez. Sitges Solidari
Fermí Sànchez. Director d’Àrea de Serveis a les Persones
Mireia Paretas. Cap de Drets Civils
Teresa Pascual Puig. Drets Civils. 
Anna Serra i Vidal. Drets Civils. Secretaria. 

EXCUSEN ASSISTÈNCIA: 
Ignasi Rubí. Fets per Sitges. 

ORDRE DEL DIA

a)  Nomenament  Secretari  del  Consell  Municipal  de Cooperació,  Pau  i  Solidaritat  i
persones suplents.
b) Constitució del Consell Municipal de Cooperació, Pau i Solidaritat
c) Repàs de les actuacions que s’han dut a terme l’any 2024
d) Propostes d’actuacions per l’any 2025.
e) Precs i preguntes 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ:

a) Benvinguda del Regidor i nomenament secretari Consell de Cooperació, Pau i
Solidaritat.

El  regidor,  Sr.  Xavi  Ripoll  Martínez  dona  la  benvinguda  al  Consell  Municipal  de
Cooperació, Pau i Solidaritat i explica que per motius de salut del Sr. Brandon Jones
no s’havia constituït  abans.  El regidor porta 4 mesos al  càrrec,  ja  s’ha reunit  amb
algunes entitats i espera fer-ho en breu amb les que li resten. Vol donar continuïtat a la
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tasca iniciada pel Consell i a la vegada desplegar una cooperació sòlida i compromesa
d’acord amb la diagnosi  que ens va oferir  la  Diputació de Barcelona la  legislatura
passada.

Dona la paraula a Mireia Paretas que explica que cal anomenar secretari del Consell
de Cooperació i que si no hi ha cap inconvenient ho seguirà sent Anna Serra. També
explica que tenim un reglament antiquat i que som conscients que cal canviar-lo però
que des de Participació estan treballant per unificar tots els reglaments dels diferents
Consells Municipals i estarem al cas per modificar el nostre.

Recordem que tant el reglament com les actes dels anteriors Consells estan penjades
a la web de Participa 311 dins d’Òrgans Municipals de Participació https://participa311-
sitges.diba.cat/assemblies/consellmunicipal 

b) Constitució del Consell Municipal de Cooperació, Pau i Solidaritat
El darrer Consell celebrat fou el 3 de maig de l’any 2023 que fou el tancament de
l’anterior legislatura per tant aquest consell és la constitució de la legislatura 2023-
2027. 
Normalment, tot i que el reglament diu que cal celebrar-ne almenys un a l’any, des de
la nostra regidoria sempre hem intentat fer dues convocatòries l’any, de cara el mes de
maig i el mes de novembre.

Es fa una ronda de presentació de les persones i entitats que formen part del Consell: 

Entitats assistents:
Anna  Hernandez.  Sitges  Solidari.  Entitat  que  l’any  vinent  farà  25  anys.  Treballa
bàsicament l’àmbit de la sensibilització tant per infants com per adults. Durant temps
ha ofert  materials didàctics per treballar a les escoles de Sitges. Actualment també
estan bolcats a treballar pel comerç just i difusió de la banca ètica. Junt amb Amnistia
Penedès-Garraf treballen també pels Drets Humans i formen part de les entitats que
organitzen activitats per a les Jornades Drets Humans.
Liliane Felix. Women Rising for Africa. La Liliane és fundadora i directora de la ONG
Women Rising for  Africa que treballa  a Uganda i  Kenya i  va expandint-se a altres
països. La seva entitat vol empoderar les dones a partir de la mobilitat elèctrica. Des
de l’estiu del 2022 han iniciat i  completat 9 programes. També han començat a fer
sensibilització a les escoles de Sitges. 
Joan  Parra.  Amnistia  Internacional  Penedès  –  Garraf.  Treballen  temes  d’interès
general, entre ells aquest any s’han bolcat en l’empadronament, educació i intervenció
socioeducativa. Sant Jordi i venda de llibres. I el passi del documental que es farà per
les jornades sobre refugiats centreamericans. 
Joan Pere Guzman. Representant de SETEM al Consell Municipal de Cooperació, Pau
i Solidaritat des de l’any 2004.
Armand Valera. Director i fundador de la ONG Ocularis. Neix d’un grup de metges de
Sant Joan de Déu i treballa sobretot per formar professionals de l’ òptica, optometria i
pròtesis oculars a l’Àfrica i ara s’estan expandint també a Llatinoamèrica. 
 

Regidors assistents:
Xavi Ripoll. Regidor de Drets Socials, Ciutadania i Igualtat. 
Montse Garcia Rosell.  Regidora d’ERC
Eva Martín. Regidora de tradicions i festes. Representant de Sitges Grup Independent.
Jose Antonio Gilabert. Regidor de Vox
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Josep Maria Tubau. Regidor de Guanyem Sitges.

Treballadors de l’Ajuntament:
Fermí Sanchez. Director de l’Àrea de Serveis a les Persones
Mireia Paretas. Cap de Drets Civils
Teresa Pascual. Treballadora de Drets Civils.
Anna Serra. Treballadora de Drets Civils. 

c) Repàs de les actuacions que s’han dut a terme l’any 2024. 
La Sra. Mireia Paretas explica que en el darrer consell, la Luci Rodrigo de la Diputació
de Barcelona va presentar la diagnosi que havien fet des de la Diputació a partir de
l’encàrrec fet per l’Ajuntament d’endreçar el que hi havia de Cooperació com a pas
previ per a plantejar-nos un Pla Director.
Ara que ja tenim aquesta diagnosi, podem plantejar-nos iniciar un Pla Director l’any
2025. La Sra. Mireia Paretas explica que a finals de novembre acostuma a sortir el
Catàleg de Serveis de la Diputació i podem veure quins recursos podem demanar per
l’any que ve.
També parla de les Jornades DDHH Sitges i com han anat mutant al llarg dels anys.
Primer es va voler abastar molt i vam fer un programa farcit d’activitats durant gairebé
un mes, però vam observar que les energies se n’anaven en l’organització i no es veia
incrementat en nombre de persones que assistia als actes. I per tant, ara pensem que
val més la pena concentrar en poques activitats i que tinguin més assistència. 
També el fet de la fira, a partir de les valoracions de les pròpies entitats i nostra, vam
decidir donar un tomb al format i aquest any estem fent uns vídeos de presentació de
les diferents entitats de cooperació que penjarem a la pàgina web, a les nostres xarxes
i que demanarem també que surtin al cinema abans de les pel·lícules. 
El  mateix  dia  10 de desembre,  Dia  dels  Drets  Humans  farem la  presentació  dels
vídeos a Can Milà en un acte a les 18 h.
La Sra. Anna Hernandez de Sitges Solidari demana que es faci molta difusió d’aquest
acte ja que consideren que el lloc no és prou cèntric.
La Sra. Mireia Paretas diu que si que es farà difusió però que al final, a aquests actes
va qui l’interessa. 
El Sr. Xavi Ripoll aporta que fa poc s’ha fet un altre acte a Can Milà, de presentació del
xató i que ha anat molt bé.
Es valora que potser és el tema del menjar el que crida i la Sra. Anna Hernandez diu
que potser es podria fer xocolata de comerç just altre cop.

La Sra. Mireia Paretas explica que les subvencions de concurrència competitiva per a
l’educació per una justícia global no van acabar de funcionar. El primer any es van
presentar dues entitats que no teníem a veure amb la cooperació però que van acabar
rebent una subvenció i el segon any es va valorar no fer-ho tot i mantenir els diners al
pressupost municipal per poder donar-hi un tomb per l’any 2025. La idea base que
tenim  des  del  servei  és  destinar  aquests  diners  al  Fons  Català  de  Cooperació.
L’Ajuntament és soci del Fons des de fa anys i ja paga la quota de soci però mitjançant
un conveni, poder aportar diners a projectes concrets decidits a partir dels interessos
de l’Ajuntament o bé aportar en campanyes d’emergència. 

El Sr. Armand Valera expressa el seu malestar per no haver celebrat aquest any la
convocatòria de subvencions d’educació per una justícia global ja que aquest any si
estan destinant pressupost a un documental que hauria pogut entrar. El documental
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s’està adaptant també per poder treballar-se tant a primària com a secundària.

La Sra. Anna Hernandez demana si en el proper Consell es pot tenir veu per decidir en
què es destinen aquests diners que  s’aporten al Fons. 

La Sra. Mireia Paretas diu que totes les propostes són benvingudes però no sempre
totes son factibles administrativament. Ja va sortir del Consell tant la idea de la Fira
Solidària com les Jornades Drets Humans Sitges.

La Sra. Anna Hernadez pregunta si tenim pressupost per les jornades d’enguany i la
Sra. Mireia Paretas respon que sí, que ja tenim una part reservada.

El Sr. Tubau pregunta quin pressupost manega en aquest moment Cooperació i com
és de diferent  amb Ribes  o  Vilanova  que sap que tenen  projectes  de  cooperació
propis.

La Sra. Mireia Paretas explica que al principi va néixer com una Regidoria pròpia i
tenia  un  pressupost  molt  elevat  que  fins  i  tot  s’editaven  revistes  i  es  donaven
subvencions a entitats que no eren del municipi i que feien cooperació internacional,
però amb les crisis de 2008 i 2012 les retallades van ser molt importants i encara no
hem recuperat  aquell  nivell.  Ribes  encara  participa  amb campanyes  concretes  del
Fons Català mitjançant un conveni a més de la quota, i és a on volem arribar.

La Sra. Anna Hernandez diu que a nivell de sensibilització tant Ribes com Vilanova
també estan més avançats. Explica que han muntat una xarxa d’entitats de cooperació
que abasta Garraf i Penedès.

La Sra. Mireia Paretas diu que també depèn de les entitats, que a Sitges ja veiem les
que són. I que falta el tema de relleu generacional. 

El Sr. Joan Pere Guzman fa l’aportació de la manca d’activistes. Que si que troben
voluntaris puntuals per campanyes però activistes que es mantinguin en el temps no.

La  Sra.  Eva  Martín  recorda  el  web  municipal  de  Participació  i  la  campanya
Voluntaritza’t i la Sra. Anna Hernandez diu que ja ho han utilitzat en algun moment.

La Sra. Mireia Paretas explica que hi ha un tipus d’entitats que estan desapareixent a
nivell generacional, les de cooperació però també passa amb associacions de dones.
Ens cal  trobar  noves fórmules  i  per  això  ens dediquem aquest  any  a provar  com
funcional el tema vídeos i difusió a xarxes. El Consell també està per donar tombs i
buscar noves vies. I dona exemple de les Jornades de Comerç Just del maig que van
començar com una cosa petita que ha anat  calant.  Explica que com a Ajuntament
donarem suport mentre hi hagi entitats que vulguin tirar-ho endavant.

La Sra. Eva Martín aporta que les fires tenen les seves llums i les seves ombres. És
molt difícil que a una fira física et vinguin 30.000 persones però potser el vídeo ben fet
si que arriba a 30.000 persones i és un moment per dir “hola, existeixo”. 

El Sr. Joan Parra insisteix que els vídeos tampoc no són la solució i que cal presència
física als carrers. Parla dels perills de les addicions als mòbils i de que les escoles els
estan traient. Explica que Vilafranca ha recuperat la fira d’entitats. 
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La Sra. Mireia Paretas explica que potser és millor fer-ho en ocasions concretes, com
per exemple el Dia del Comerç Just que la paradeta informativa al mercat municipal o
durant el conta contes i van funcionar bé. A Sitges som molt especials i és possible
que hi hagi massa actes i sigui més difícil cridar l’atenció.

El Sr. Armand Valera aporta que a Ribes no va funcionar l’any passat. Que aquest any
ha funcionat una mica millor perquè s’han destinat diners a una dinamització i també
perquè s’han donat regals als infants que participaven en el joc per determinar els
ODS pels que treballaven cada entitat. Terrassa que és molt potent, també ha tret la
fira. No funciona fàcilment i cal una inversió molt gran perquè funcioni sense tenir un
resultat real. 

La Sra. Anna Hernandez explica com va viure ella l’activitat  que es va fer a Ribes
aquest any, que li va semblar molt bonica per poder fer a Sitges també. Una carpa
informativa  que reunia totes les entitats  de cooperació i  que els  infants havien de
descobrir  per  quins  ODS  treballava  cada  entitat.  I  si  ho  encertaven  al  final
s’emportaven un regal. Pensa que potser és una activitat que es pot portar directament
a l’escola.

La Sra. Eva Martin parla del passaport Edunauta i que es poden incorporar algunes
d’aquestes activitats.

La Sra. Teresa Pascual aporta que potser cal fer una fira comarcal enlloc de fer-ne una
de municipal i la Sra. Anna Hernandez explica que ja estan treballant en xarxa amb les
entitats de la comarca.
 
La Sra. Mireia Paretas explica que cal ser molt  conscients en què ens gastem els
diners, que llogar carpes per un matí és molt car i potser caldria més destinar-ho a
pagar l’animació que dinamitzi als infants.

El Sr. Joan Parra valora que cal anar trobant altres maneres de participar, explica que
aquest any ho han fet al Festival de Cinema i ha funcionat amb les reflexions dels
infants i joves desprès de veure una pel·lícula.

La Sra. Mireia Paretas diu que aprofitem ara que estem engrescats per provar què
funciona i què no, que deixem enrere les coses que no funcionen. 

d) Noves propostes. 
La Sra.  Paretas inicia  el  nou punt  tot  i  que ja  hem avançat  una mica les nostres
intencions. Explica que volem aprofitar els vídeos que presentarem a finals d’any per
fer difusió de les entitats al llarg del temps, només pel dia 10. 
També recorda que estudiarem com ampliar la col·laboració amb el Fons Català de
Cooperació participant en diversos projectes.
Dotarem de més contingut a les Jornades de Comerç Just i reforçarem la part que ja
funciona.
Valorarem com funcionen els vídeos de les Jornades Drets Humans Sitges i pensarem
què més fem de nou de cara l’any que ve per dotar-les de contingut.
Seguirem en contacte amb la Diputació i veurem com iniciar un Pla Director.

El Sr. Gilabert pregunta si en algun lloc hi ha el llistat d’entitats que formen part del
Consell Municipal de Cooperació, Pau i Solidaritat.
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Es pot trobar el llistat actualitzat de les entitats que formen part del Consell, a banda
de la web de Participació a l’apartat  de Cooperació de la  web municipal  de Drets
Socials,  Ciutadania  i  Igualtat  https://www.sitges.cat/serveis/drets-socials-ciutadania-i-
igualtat/cooperacio 

e) Precs i preguntes
La Sra. Anna Hernandez pregunta com està el tema de la moció per la Pau presentada
el mes d’octubre.

La Sra. Mireia Paretas diu que era una moció molt àmplia i que hi ha punts difícils de
determinar  qui  ho  ha  de  fer  o  què  cal  fer.  Ha  estat  mirant  què  han  fet  altres
ajuntaments ja que la paraula auditoria és molt gran. 

La  Sra.  Anna  Hernandez  explica  que  ells  la  van  presentar  tal  qual  però  que  van
modificar-la en el moment en que es va produir l’atac a Gaza perquè no es podia
parlar  només d’Ucraïna quan s’havia  iniciat  una altra  guerra.  Explica  que fou  una
iniciativa  que  es  va  presentar  a  nivell  Catalunya  i  que  es  vol  fer  conscient  als
ajuntaments i altres ens públics sobre la banca armada. 

El Sr. Xavi Ripoll pregunta si la moció es refereix a totes les activitats que es fan a
Sitges o només les que fa l’Ajuntament. No queda clar quina feina cal fer, i què és una
declaració ideològica sense més.

La Sra.  Mireia  Paretas reforça la  idea de que la  moció és molt  àmplia  i  difícil  de
determinar què s’ha de fer. Potser fora millor fer mocions més petites i fàcils de fer-ne
seguiment. Perquè si es demana fer una auditoria, qui la fa? 

El Sr. Jose Antonio Gilabert dona la raó a la Sra. Paretas explicant que ell va votar en
contra perquè la moció abastava coses que no tenien sentit en una entitat local. De
què serveix demanar a Sitges que es redueixi el pressupost d’armament si Sitges no
decideix el que es gasta l’estat en aquest tema?

El  Sr.  Tubau  explica  que  les  mocions  són  més  aviat  posicionaments  polítics  per
generar debat. Entén que el més important és el debat tot i que desprès la moció es
quedi en un calaix.

La Sra. Anna Hernandez explica que la seva intenció és que no quedi en paper mullat
tot i que saben que dels set punts, dos o tres son els únics factibles. Ella creu que com
a Consell cal estar darrere la moció per tal que es compleixi el màxim possible. 

El  Sr.  Xavi  Ripoll  explica  que  un  cop  aprovada  la  moció  ho  reben  els  diferents
departaments  que  són  els  que  han  de  treballar  amb  les  propostes.  Que  hi  ha
propostes que no només requereixen fer trasllat de la moció si no que cal una partida
pressupostària darrere i és una cosa que no es pot fer d’un dia per l’altre. Que es pot
iniciar camí però no donar compliment a tot.

La Sra. Anna Hernandez diu que li sembla bé, mentre es camini en aquella direcció.
Tot i que no tot es pugui complir al 100%.

La Sra. Mireia Paretas opina que cal fer les coses en format més petit. Que potser
enlloc  de  fer  una  auditoria,  es  pot  començar  per  informar  a  la  ciutadania  de  què
significa la banca armada i quines implicacions ètiques té. I un cop s’ha informat, es
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pot fer un nou pas endavant. També diu que hi ha punts que ja estem complint com per
exemple,  el  punt  6  on  es  demana  el  suport  a  les  persones  que  demanen  asil  i
acompanyament de refugiats. En aquest sentit valora molt bé la feina feta des de Drets
Civils en la crisi que es va produir amb la guerra d’Ucraïna i l’acollida de refugiats que
a Sitges vam centralitzar  des de Drets Civils.  I  que si  es vol presentar una moció
específica sobre l’aturada de les guerres el Fons Català de Cooperació té un model
penjat de moció que es pot fer servir. 

La Sra. Anna Hernandez pregunta qui ha de presentar aquesta moció.

El Sr. Fermí Sanchez respon que ho pot presentar tant un partit com una entitat. 

La Sra. Mireia Paretas segueix amb el repàs dels punts de la moció. El punt 7 és la
comunicació. Està penjada a tot arreu (portal participació, se’n va parlar al ple que està
també publicat...). Pregunta si volen fer una acció concreta sobre aquest tema.

El Sr. Xavi Ripoll proposa difondre-ho a partir dels mitjans de comunicació locals.

La Sra. Anna Hernandez explica que el dia 30 de gener és el Dia Escolar per a la No
Violència i la Pau que potser seria un bon moment per a treballar-ho.

La Sra. Mireia Paretas demana propostes concretes però explica que nosaltres amb
les escoles treballem a partir de la Guia de Suport educatiu i que aquesta es presenta
el mes de maig pel curs següent. 

Sense més particulars el Consell conclou a les 20.10 h 

Sitges, a data de la signatura electrònica 

Vist i Plau 

 
MIREIA PARETAS OJEDA                                                 XAVIER RIPOLL MARTINEZ
Cap de Servei de Drets Civils                              Regidor de Drets Civils
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